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پیمان پاک اعلام کرد:
استفساریه ای در کار نیست

دبیری شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: 
هیچ گونه نامه درخواستی برای استفساریه در مورد انتخابات هیئت رئیسه اتاق ایران 

در تاریخ 27 خردادماه به وزارت صنعت، معدن و تجارت واصل نشده است.
»علیرضا پیمان پاک« با اشاره به نامه رئیس انجمن نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی به وزیر صمت، 
اظهار داشت: هیچ گونه نامه ای در تاریخ 27 خرداد ماه سال جاری به سامانه دبیرخانه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و دبیرخانه شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی مبنی بر درخواست انجمن نظارت بر انتخابات 
اتاق برای استفساریه واصل نشده است.وی با اشاره به سوابق مکاتبات گسترده قبلی انجمن نظارت انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق ها و دبیرخانه شورای عالی نظارت اتاق بازرگانی طی چند ماه گذشته، افزود: این 
مکاتبات از طریق دبیرخانه متمرکز وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت دریافت و ارسال می شد و اینکه 
نامــه ای در روز جمعه 26 خرداد ماه صادر و در 27 خرداد ماه »در هنگام خروج از دفتر وزیر به صورت 
دستی تحویل اینجانب شود« ادعای غیر حرفه ای بوده و صحت نداشته است.دبیر شورای عالی نظارت بر 
اتاق بازرگانی تاکید کرد: به طور کلی طی دو سال فعالیت اینجانب در سازمان توسعه تجارت تمام مکاتبات 
در دبیرخانه به صورت رسمی ثبت شده و نامه رسمی »دستی« به کسی تحویل نمی شده است.پیمان پاک 
تصریح کرد: در مکاتبات قبلی در موارد حساس علاوه بر سامانه رسمی وزارت صمت از طریق نماینده 
صمت در انجمن نظارت نیز نامه ها به صورت موازی در اختیار دبیرخانه قرار می گرفت.وی اظهار داشت: 
همان گونه که در نامه خود انجمن نیز ذکر شده در جلسه اضطراری پایان روز 27 خرداد ماه جهت بررسی 
چالش ها و اعتراضات وارده به انتخابات، رئیس انجمن نظارت نیز در این جلسه حضور داشته و نه تنها 
هیچ گونه اشاره ای به نامه فوق الذکر نداشته اند، بلکه از طرح این موضوع نیز در جلسه خودداری می کنند 
که خود نشانگر رد ادعای ارسال نامه درخواست استفساریه به دبیرخانه شورای عالی نظارت است.»حسین 
میرمحمدصادقی« رئیس انجمن نظارت بر انتخابات اتاق های بازرگانی روز 11 تیر ماه نامه ای به »عباس 
علی آبادی« وزیر صنعت، معدن و تجارت در مورد انتخابات هیات رئیسه اتاق ایران نوشته بود.وی در این 
نامه با تاکید بر ادعای خود مبنی بر اینکه هیچ پاسخی به نامه ارسالی انجمن نظارت بر انتخابات اتاق 
بازرگانی از سوی شورای عالی نظارت و مرکز احراز و تایید صلاحیت وزارت اطلاعات واصل نشده است، 
افزود: صبح روز 27 خرداد ماه نامه تنظیمی خطاب به دبیر شورای عالی نظارت و هنگام خروج ایشان از 
دفترشان تحویل آقای پیمان پاک شد که مراتب این نامه به سرپرست وزارت صمت نیز اعلام شده است.

برنامه راهبردی حوزه صنایع تبدیلی و غذایی کشور 
تدوین شد

رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی از تدوین برنامه راهبردی حوزه 
صنایع تبدیلی و غذایی کشور خبر داد.

به گزارش مرکز مکانیزاسیون کشاورزی، »کریم ذوالفقاری« در بیستمین گردهمایی سالیانه موسسه 
تحقیقات فنی و مهندسی به سهم اندک 14 درصدی بخش کشاورزی از انرژی کشور اشاره کرد و گفت: 
این میزان با توجه به نقش 25 تا 30 درصدی بخش کشاورزی در اقتصاد کشور نامتناسب بوده که ضمن 
مدیریت بهینه مصرف انرژی در بخش کشاورزی با همکاری موسسات تحقیقاتی، بخش باید مطالبه گر 
سهم انرژی بیشتری باشیم.رییس مرکز مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی ضمن اعلام برنامه راهبردی 
مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی در سال 1402 افزود: در صورت تامین اعتبار و تخصیص 
231 هزار میلیارد تومان، پروژه های صنایع تبدیلی و غذایی که پیشرفت فیزیکی بین 20 تا 95 درصد 
دارند، تکمیل شده و از نتایج آن جذب حدود 30 میلیون تن محصول خام تولیدی در بخش کشاورزی 
خواهد بود.وی اظهارداشت: در حوزه مکانیزاسیون نیز با هماهنگی به عمل آمده با بانک کشاورزی ده 
هزار میلیارد تومان در سال جاری به توسعه مکانیزاسیون کشور در قالب خط اعتباری ابلاغ شده است.
ذوالفقاری، به همکاری های دو جانبه و عضویت در کارگروه های تخصصی از جمله برنامه های مشترک 
این مرکز و موسسه تحقیقات فنی و مهندسی می باشد که می توان به سامانه نشانگر تلفات دانه بر 
کمباین های غلات ساخت داخل اشاره کرد.این مقام مسئول خواستار معرفی فناوری های نوین به ویژه 
در حوزه مکانیزاسیون باغبانی شد و گفت: تدوین دستور العمل و تعیین تکلیف کارایی پهبادهای کشاورزی 
با توجه به استقبال کشاورزان از این تکنولوژی جدید از جمله مطالبات مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع 
کشاورزی از بخش تحقیقات اســت.به گفته وی، نگاه ویژه وزارت جهاد کشاورزی به زنجیره ارزش 
 از جمله دغدغه های مشترکی است که با کمک محققان، پژوهشگران و نخبگان بخش باید راهبرد 

هوشمندانه ای برای آن ترسیم شود.

صنعت قالیبافی در ایلام رو به افول است
ادامه از صفحه یک

اهمیت و مزایای قالی بافی
بدون تردید فرش علاوه بر ابعاد اقتصادی آن مظهری از هنر ملی و میراث فرهنگی کشور ایران است 
و حفظ و حراست و بسط و گسترش آن یک وظیفه ملی برای تمامی جامعه ایرانی است، پیوند بین آثار 
تاریخی و طرح ها و نقشه های فرش اصیل ایرانی نمایانگر ابعاد فرهنگی این صنعت و بیان کننده نوآوری، 
خلاقیت و اوج شکوفایی هنر روستائیان و طبقات محروم است که با کمترین امکانات در طی قرن ها به 
آفرینش جلوه هایی شگفت انگیز آن پرداخته اند.لازم به ذکر است قالی بافی علاوه بر اینکه جزو شغل هایی 
است که می توان آن را در خانه یا یک کارگاه قالی بافی با امکاناتی ابتدایی و سرمایه کم شروع کرد، بلکه 
در درون خود چندین شغل جانبی از جمله رنگرزی، چله کشی، نقشه کشی، تهیه نخ های کرکی و ابریشمی 
و فروشندگی فرش دارد و می تواند نقش بسزایی در اشتغالزایی و کسب درآمد برای بافندگان داشته باشد.

فراموشی صنعت قالی بافی در ایلام
با این وجود فرش دستباف ایلام به عنوان قدیمی ترین صنعت فرش بافی در ایران علی رغم سابقه 
طولانی و ظرفیت بزرگ برای ایجاد اشتغال و درآمدزایی، مورد بی مهری و فراموشی مسئولان قرار گرفته 
و آنچنان که باید و شاید به آن توجه نمی شود.متاسفانه در استان ایلام به دلیل مشکلات اقتصادی، عدم 
استقبال مردم، درآمدزایی و سوددهی بسیار کم، عدم حمایت های دولتی و نبود بازار کار مناسب، بافندگان 
ناچارند دست بافته های خویش را زیر قیمت واقعی به واسطه ها و دلالان بفروشند تا شاید بتوانند درآمدی 
را از این راه کسب کنند؛ از سوی دیگر نیز هر روز از تعداد فعالان در این عرصه کاسته می شود و اغلب 

بافندگان فرش در ایلام به دلیل مشکلات موجود دیگر تمایلی به بافت قالی ندارند.
لزوم توجه به صنعت گلیم بافی در استان

با توجه به  قدمت و ظرفیت قالی بافی درایلام بی شک این هنر در صورت حمایت دولت و مسئولان، 
می تواند منجر به افزایش صادرات، ایجاد اشتغالزایی، رونق مشاغل خانگی و همچنین ارزآوری شود.از این 
رو بهتر است برای حمایت از صنعتگران و توسعه صنایع قالی بافی در استان ایلام، اقداماتی از قبیل حمایت 
از صنعتگران و پرداخت تسهیلات به آنها، تبلیغات و فرهنگ سازی، برگزاری کلاس های متنوع آموزش 
قالی بافی، راه اندازی نمایشگاه های دائمی فرش و صادرات قالی ها و گلیم های دست باف به کشورهای 
همسایه من جمله عراق لحاظ شود.فرش دستباف نمونه بی بدیل هنر بانوان ایلامی است که از قرن ها 
پیش معروف بوده، شاهکار هنری که پیوند تاریخ و فرهنگ است و آثار فاخری از اصالت و معنویت این 
مرز و بوم را تقدیم جهانیان می کند، که همین امر حمایت از این صنعت و توسعه آن را الزامی می سازد.

بیش از سه هزار و 50 بافنده در سطح استان شناسایی شده و سال گذشته چهار هزار و 100 مترمربع 
فرش دستباف در مناطق مختلف ایلام تولید شده است.

اخبار کوتاه 

وزیر راه و شهرســازی گفت: واگذاری ســالانه 
400هــزار قطعه زمیــن از اهــداف وزارت راه و 
شهرسازی به شمار می رود که واگذاری 70 هزار 
قطعه زمین آن مربوط به طرح جوانی جمعیت است.

مهرداد بذرپاش 16 تیر در حاشیه آیین اهداء 1210 قطعه زمین 
رایگان به خانواده های بیش از 3 فرزند در خراسان رضوی که در 
دانشگاه فردوسی مشهد برگزار شد، اظهار کرد: در راستای طرح 
جوانی جمعیت 2 تا 3 ماه است که عزم خود را جزم کرده ایم تا 
بتوانیم زمین های رایگان به خانواده ها اهدا کنیم.وی با اشاره به 

اینکه هدف گذاری وزارت راه و شهرسازی واگذاری سالانه حدود 
400 هزار قطعه زمین است، تصریح کرد: در راستای طرح جوانی 
جمعیت هدف گذاری کرده ایم که 70 هزار قطعه زمین تا پایان 
ســال جاری واگذار کنیم که 10 درصد آن متعلق به خراسان 
رضوی اســت که تا پایان ســال جاری 7000 قطعه زمین به 
خانواده های این استان واگذار خواهد شد.وزیر راه و شهرسازی 
با اشاره به اینکه تسهیلات طرح ملی مسکن نیز شامل طرح 
جوانی جمعیت خواهد شد، بیان کرد: به مناسبت این روز فرخنده 
برنامه واگذاری 1210 قطعه زمین رایگان به خانواده های دارای 

3 فرزند خراسان رضوی برگزار شد. امیدوارم بتوانیم این حرکت 
را با سرعت بیشتری ادامه دهیم.بذرپاش تصریح کرد: در این ایام 
عزیــز 15هزار و 500 قطعه زمین رایگان در زیر مجموعه این 
طرح به خانواده های دارای 3 فرزند در سراســر کشور اهدا شد. 
واگذاری زمین نیاز به زمان دارد، زیرا تامین زیرساخت ها و انتخاب 
جای مناسب و فراهم کردن زیرساخت های مناسب زمان بر است.

وی ادامه داد: همکاران ما در اســتانداری ها تمام تلاش خود را 
در این موضوع به کار گرفته اند. رییس جمهور نیز در جلســات 
شورای عالی مسکن نسبت به اجرای طرح جوانی جمعیت تاکید 

دارد. دولت تمام بضاعتش در میانه میدان اســت، همچنین از 
تمام نهادهای عمومی و بخش های مختلف درخواست داریم تا 
زمین های خود را برای اجرایی شدن این طرح به میدان آورند.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: هرکس با هرنگاهی به این 

موضوع نگاه کند، این موضوع یک طرح مبارک و ضروری است. 
این طرح برای آینده ایران موضوع مهمی به شمار می رود که تا 
چند سال آینده موضوع جمعیت از مرحله خطر فاصله بگیرد و 

به مرحله ثبات برسد تا آینده ایران به بهترین نحو رقم بخورد.

وزیر راه و شهرسازی:

وزارت راه و شهرسازی هدف گذاری کرده 
سالی 400 هزار قطعه زمین واگذار کند

وارداتفولادیهابه350هزارتنهمنمیرسد

درحوزهفولادتقریباخودکفاهستیم
در اردیبهشت ماه امسال، واردات آهن اسفنجی به 
مقدار ناچیز معادل 200 تن رسیده است؛ واردات 
ســایر اقلام فولادی نیز مجموعا به 350 هزار تن 

هم نمی رسد.
بر اساس آماری که توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در 

اختیار ایســنا قرار گرفت، طی دو ماه نخست سال جاری میزان 
واردات مجموع مقاطع طویل 3.3 درصد بیشتر شده اما واردات 
شمش آهن اسفنجی که سال هاست صفر بوده و شمش فولاد 
که سال گذشته تقریبا صفر بوده، در اردیبهشت ماه امسال هر 
یک به 200 تن رسیده است.واردات مقاطع تخت و محصولات 

فولادی نیز به ترتیب 21.4 درصد و 19.9 درصد نسبت به واردات 
در دو ماهه 1401، بیشــتر شده است.بیشــترین میزان واردات 
فولادی در  مدت مذکور ســال جــاری مختص محصولات 
فولادی معادل 165 هزار تن )107 هزار تن واردات در اردیبهشت 
ماه( اســت که نسبت به میزان واردات آن در مدت مشابه سال 

گذشــته معادل 138 هزار تن، 19.9 درصد افزایش یافته است.
میــزان واردات مقاطع تخت فولادی نیز در مجموع فروردین و 
اردیبهشت ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 21.4 
درصد بیشــتر شــده و از 126 هزار تن در مجموع واردات طی 
دو ماهه سال گذشــته به 153 هزار تن در مدت مشابه امسال 

رسیده است.   99 هزار تن از مقاطع تخت وارداتی در مجموع دو 
ماهه امسال متعلق به اردیبهشت ماه است.مجموع مقاطع طویل 
فولادی وارد شده ظرف دو ماه نخست امسال نیز نسبت به همین 
مدت در سال گذشته 3.3 درصد رشد داشته و از 12 هزار تن به 

12 هزار و 400 تن رسیده است.
طبق آمار، در واردات شــمش فولادی نیز امسال به 200 تن 
رسیده است. همچنین واردات آهن اسفنجی هم در اردیبهشت 

ماه امسال 200 تن شده است.  

اینفوگراف

بیش از 40 درصد اشتغال صنعتی کشور 
مربوط به کسب وکارهای کوچک است

 900 هزار میلیارد ریال در 18 ماه اخیر 
در مناطق آزاد سرمایه گذاری شد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی کشورمعاون وزیر صمت:

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بیش از 40 درصد اشتغال صنعتی در کشور 
مربوط به بنگاه های زیر 100 نفر است و باید سهم بیشتری از تسهیلات به این واحدها 

تعلق بگیرد.
علی رسولیان دیروز 16 تیرماه پیش از مراسم آغاز عملیات اجرایی شهرک صنعتی )صنعتی -صنفی( نزدیک 
به شهرک صنعتی مشهد در جاده کلات اظهار کرد: تاکید مقام معظم رهبری همواره بر رفاه مردم بوده و شاهد 
این موضوع شعارهای منتخب سال است.وی افزود: یکی از محورهای توسعه کشور تولید است و تولید ایجاد 
اشتعال پایدار میسر نخواهد بود مگر از مسیر تولید و اشتغال پایدار. باید عزم جدی در زمینه تولید داشته باشیم؛ 
تولید ابزارهای مشخص می خواهد که یک ابزار، منابع انسانی توانمند و آماده به کار است که در کشور وجود دارد. 
بخش مهم دیگر تامین زیرساخت ها و بخش دیگر تامین مالی است.  امروز یکی از مشکلات در کسب و کارها 
به خصوص کسب و کارهای کوچک تامین مالی است. امروز بیش از 40 درصد اشتغال صنعتی در کشور مربوط 

به بنگاه های زیر 100 نفر است و باید سهم بیشتری از تسهیلات به این واحدها تعلق بگیرد.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران بیان کرد:  در دنیا تامین 
مالی بنگاه ها از طریق بورس است و بنگاه های کوچک از طریق بانک ها تامین مالی می شوند. بخش دیگر از 

تولید مربوط به زیست بوم تولید است؛ در مشهد خوشبختانه زیست بود نسبتا مناسبی برای تولید وجود دارد.
رسولیان با اشاره به مشکلات بروکراسی در کشور افزود: متاسفانه بروکراسی از قبل انقلاب تاکنون کشور را 
دچار مشکل کرده است. دولت های مختلف از جمله دولت سیزدهم تلاش کردند تا این مشکل را کاهش دهند و 
امروز این موضوع در قانون بهبود محیط کسب و کار مشاهده می شود.  مجموعه قوانین و مقرراتی را از سال های 
قبل مصوب کردیم که همانند زنجیری شده است و باید در بخش های مختلف بروکراسی را از بین برد.وی با 
اشاره به اینکه کسب و کارهای کوچک بسیار مهم هستند، گفت: شهرک های صنفی می تواند یکی از مسیرهای 
توسعه بنگاه های کوچک و متوسط باشد. برای این منظور در سطح کشور بنا داریم شهرک های صنفی ایجاد 
کنیم و در برنامه هفتم توسعه این موضوع در دستور کار قرار گرفته است. همچنین  ایجاد خوشه های صنعتی در 
دستور کار قرار گرفته تا زنجیره ارزش تکمیل شود و 500 خوشه صنعتی شناسایی شده است.رسولیان خاطرنشان 
کرد: الگوی مدیریت ما در صنعت و تولید باید تغییر کند. دنیا مسیر زنجیره ارزش را با دقت دنبال می کند و باید در 
سطح کشور زنجیره ارزش ایجاد شود. در روستایی در همدان فقط لباس بچه تولید می شود و این زنجیره ارزش 
شکل گرفته است. مشهد استعداد جدی برای ایجاد زنجیره ارزش در بخش  پوشاک، کیف و کفش و سنگ های 
قیمتی دارد. خوشبختانه به تازگی شهرک صنعتی شماره 5 به بهره برداری رسیده که به تنهایی نمی تواند اشتغال 
ایجاد کند و نیازمند شهرک های کوچک صنفی است که یکدیگر را تقویت کنند و باید چندین شهرک دیگر در 
مشهد ایجاد شود. این موضوع به احیاء واحدهای راکد در کشور نیز کمک خواهد کرد که بخشی از سیاست های 
دولت است.وی افزود: تاکنون شهرک سازی در کشور توسط بخش دولتی انجام می شد و بیش از 158 شهرک 

فعال کشور توسط بخش دولتی ساخته شد، اما امروز بخش خصوصی خودش در این زمینه باید ورود کند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی کشور گفت: 
در 18 ماهــه اول دولت ســیزدهم 
900هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 

در مناطق کشور انجام شده است.
حجت الله عبدالملکی در نشست هم اندیشی 
معاونان اقتصادی اســتانداران سراسر کشور 
در استانداری اردبیل با اعلام این خبر گفت: 
700هزار نفر در هفت منطقه آزاد کشور شاغل 
هســتند و در حال حاضر 70 درصد ترانزیت 
کشور در مناطق آزاد و تجاری انجام می شود.

وی با اشاره به اقدامات و راهبردهای تعریف شده برای بهبود فضای کسب وکار در این مناطق، افزود: تلاش 
می کنیم با برخی اقدامات مانند تقویت تولید، بهبود فضای کسب وکار برای سرمایه گذاران غیربومی و تقویت 
ظرفیت استفاده طبقات مختلف مردم از گردشگری مناطق آزاد تجاری، میزان موفقیت این مناطق را در 

دست یابی به اهداف ارتقا دهیم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی کشور با اشاره به اهمیت جهانی سازی مناطق 
آزاد و تکمیل ظرفیت های نرم افزاری، افزود: تلاش می کنیم سرمایه گذاری خارجی را در کشورمان که بهشت 

سرمایه گذاری شناخته می شود، توسعه دهیم.
عبدالملکی بیان کرد: کشــور ما با توجه به ظرفیت های ســرمایه گذاری به عنوان ســرزمین ناشناخته 
سرمایه گذاری مطرح بوده و دلیل آن پایین بودن هزینه مواد اولیه، پایین بودن هزینه تأمین زیرساخت ها، 

دسترسی آسان به بازار و... است.
وی با بیان اینکه برنامه ریزی های لازم برای رفع مسائل مناطق آزاد انجام گرفته است، تصریح کرد: لازم 
است معاونت های اقتصادی استانداری های دارای مناطق آزاد، مسائل مناطق آزاد تجاری را احصا و ارسال 

کنند تا نسبت به رفع این مسائل اقدامات لازم صورت گیرد.
نشست هم اندیشی معاونان اقتصادی استانداران سراسر کشور با حضور مهدی صفری معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزیر امور خارجه، معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزیر کشور، دبیر شورای عالی 

مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی کشور و تعدادی از مسؤولان، در استانداری اردبیل برگزار شد.
حجت الله عبدالملکی، دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی کشور  امروز به همراه 
سید حامد عاملی استاندار اردبیل در بازدید از منطقه ویژه اقتصادی نمین، ظرفیت ها و مسائل این منطقه را 

از نزدیک بررسی کردند.

 اهمیت عضویت در شانگهای 
برای تجارت ایران

معاون اتاق بازرگانی تهران تشریح کرد

معاون امور بین الملــل اتاق بازرگانی 
تهران می گوید که عضویت ایران در 
شانگهای می تواند در حوزه های مختلف 
برای تجارت ایران تسهیل کننده باشد.

حســام الدین حلاج اظهار کــرد: عضویت در 
سازمان همکاری های شانگهای به عنوان نقطه 
عطفی برای بهبود جایگاه سیاسی و اقتصادی 
کشور در منطقه، کمک بزرگی به استحکام اعتماد 
متقابل و وحدت بین دولت های عضو و صیانت 

از امنیت و ثبات در منطقه خواهد کرد. با تغییر نظم جهانی که از جمله عوامل اساسی تسهیل عضویت 
ایران در این سازمان تلقی می شود، کشورهای عضو از نهایت تمایل خود برای تحکیم همکاری ها با ایران 
در چارچوب این پیمان سخن گفته اند؛ تمهیداتی که موجب تسهیل دسترسی به بازار بزرگ کشورهای 
عضو، رونق بیشتر مبادلات تجاری، تقویت امنیت منطقه ای و ارتقای سطح تعاملات سیاسی خواهد شد.
او با بیان اینکه عضویت در شانگهای برای ایران مزیت های قابل قبولی خواهد داشت، تاکید کرد: از 
منظر سیاسی، عضویت ایران در سازمان همکاری های شانگهای سبب افزایش نفوذ منطقه ای و تقویت 
روابط با سایر کشورهای عضو می شود. با حضور کشورهایی نظیر چین، روسیه و برخی کشورهای آسیای 
مرکزی در این سازمان، بستر مناسبی برای مشارکت ایران در گفت وگوهای سیاسی موثر و فرآیندهای 
تصمیم گیری فراهم خواهد شد. مزیت های مشارکت در گفتمان امنیت منطقه ای برای تثبیت صلح و 
امنیت، از جمله مواردی اســت که تداوم آثار مثبت بر محیط کســب وکار را به همراه خواهد داشت. از 
منظر فرهنگی و در قالب برنامه تبادل فرهنگی این پیمان، اقدامات متنوعی با هدف افزایش تفاهم و 
ارتقای سطح تبادلات در این حوزه از قبیل برگزاری رویدادها، نمایشگاه ها و جشنواره ها، تبادل دانشجو، 
همکاری های گردشگری و جشنواره های فیلم و موسیقی قابل تعریف است. ایران دارای میراث فرهنگی 
غنی و انواع جذابیت های گردشگری است و از این منظر همواره به عنوان یک مقصد گردشگری بالقوه 
جذاب شناخته شده است. بنابراین ظرفیت های ارزشمندی برای گسترش برنامه های تبادل و توسعه 
زیرساخت های گردشگری از طریق همکاری مشترک با کشورهای عضو این سازمان فراهم آمده است.

معاون امور بین الملل اتاق تهران درباره مزیت های اقتصادی این عضویت نیز گفت: از منظر اقتصادی، 
عضویــت ایران در این پیمان، مزیت های متنوعی را از قبیل افزایش فرصت های همکاری تجاری و 
چشم انداز مثبت سرمایه گذاری در ایران در دسترس قرار داده است. ایران به دلیل موقعیت استراتژیک خود 
در گذرگاه آسیا، اروپا و خاورمیانه، از تسهیل یکپارچگی اقتصادی منطقه ای توسط سازمان همکاری های 
شانگهای سود خواهد برد. این سازمان، توسعه تجارت و همکاری های اقتصادی منطقه ای را از طریق 
نهادهای زیرمجموعه خود مانند شورای تجاری که هدف آن آسان سازی تعاملات تجاری است، ترویج 
می کند. حلاج ادامه داد: همچنین، کنسرسیوم بین بانکی این سازمان )IBC( شامل هشت بانک اصلی 
و سه بانک ناظر که برای تقویت همکاری های مالی، تسهیل عملیات بانکی و تامین مالی پروژه های 
توســعه ای در کشورهای عضو تشکیل شده اســت، در تعامل با سایر بانک ها و موسسات مالی نظیر 
بانک توسعه چین، پلتفرم مناسبی برای پیاده سازی پروژه های متنوع سرمایه گذاری مشترک مانند انواع 
پروژه های ابتکار یک پهنه-یک راه )BRI( برای انتفاع همه کشــورها خواهد بود. افزایش همکاری 
در زمینه هایی مانند ترتیبات سوآپ ارز، سیستم های پرداخت فرامرزی و تامین مالی زیرساخت ها نیز با 
ارتقا سطح تعامل اقتصادی، جریان تجارت و سرمایه گذاری را تسهیل می کند. به علاوه، تاکید سازمان 
همکاری های شانگهای بر توسعه زیرساخت ها و پروژه های ارتباطی به بهبود حمل ونقل و تسهیل تجارت 
از مسیر کشف فرصت های نهفته صادراتی منجر شده و چشم انداز اقتصادی ایران را تقویت خواهد کرد. 
ایران می تواند در همکاری با سایر اعضای این سازمان برای توسعه پروژه های زیرساختی حمل ونقل مانند 

ساخت و بهبود بزرگراه ها، خطوط راه آهن و بنادر اقدام کند.

 گردشگران خارجی
6/2میلیارد دلار ارز آوردند

رشد 39 درصدی صنعت گردشگری ایران در سال 2022

شورای جهانی ســفر و گردشگری از 
رشد 39.2 درصدی صنعت گردشگری 
ایران در سال 2022 و افزایش ارزش 
این صنعت به 454 هزار میلیارد تومان 
خبــر داد و اعلام کرد: گردشــگران 
خارجی در این سال 6.2 میلیارد دلار در 

ایران هزینه کردند.
شــورای جهانی سفر و گردشــگری از رشد 
22 درصدی سهم صنعت گردشگری در تولید 

ناخالص داخلی جهان در سال 2022 خبر داده است.این صنعت توانسته است 7.6 درصد از کل تولید 
ناخالص داخلی جهان در سال 2022 را به خود اختصاص دهد. در سال 2020 و در اثر محدودیت های 
کرونایی، صنعت گردشگری جهان با افت 50.4 درصدی سهم خود از اقتصاد جهانی مواجه شده بود و 
4900 میلیارد دلار از ارزش این صنعت کاسته شده بود. اما در سال 2021 و با کاهش محدودیت های 
کرونایی شاهد رشد 21.7 درصدی و در سال 2022 شاهد رشد 22 درصدی سهم این صنعت در اقتصاد 

دنیا بوده ایم و ارزش این صنعت به 7.7 تریلیون دلار افزایش یافته است.
در سال میلادی گذشته 22 میلیون شغل جدید در صنعت گردشگری دنیا ایجاد شده که این رقم نسبت 
به سال قبل از آن رشد 7.9 درصدی داشته است. تعداد شاغلان در این صنعت به 295 میلیون نفر رسیده 

که این رقم معادل 9 درصد کل اشتغال دنیا بوده است.
هزینه کرد گردشگران داخلی در این سال 20.4 درصد داشته و گردشگران خارجی نیز 81.9 درصد بیشتر 

نسبت به سال قبل هزینه کرده اند.
احیای صنعت گردشگری ایران با رشد 40 درصدی در دو سال متوالی

بر اساس این گزارش، در ایران نیز شاهد احیای صنعت گردشگری طی دو سال گذشته بوده ایم. در حالی 
که طی سال 2020 صنعت گردشگری ایران با افت 45 درصدی سهم خود در تولید ناخالص داخلی مواجه 

شده بود در سال 2021 سهم این صنعت در اقتصاد رشد 40 درصدی را تجربه کرد.
بر اساس جدیدترین آمار شورای جهانی سفر و گردشگری، سهم صنعت گردشگری از کل اقتصاد ایران 
در سال 2022 نیز 39.2 درصد افزایش یافته و به 4.6 درصد از کل اقتصاد ایران رسیده است. به همین 
ترتیب ارزش این صنعت در ایران بالغ بر 454 هزار میلیارد تومان شده که نسبت به ارزش 499 هزار میلیارد 

تومانی این صنعت پیش از شیوع کرونا یعنی در سال 2019 فاصله چندانی ندارد.
ارزآوری 6.2 میلیارد دلاری گردشگران خارجی برای ایران در 2022

بر اساس این گزارش، با رونق گردشگری، میزان اشتغالزایی این صنعت در ایران طی سال 2022 با رشد 
11.2 درصدی مواجه شده و جمعیت شاغلان در این صنعت به 1.44 میلیون نفر افزایش یافته است. به 
همین ترتیب، سهم صنعت گردشگری از کل اشتغال در ایران طی سال 2022 به 6.1 درصد رسیده است.
آمارها نشان می دهد گردشــگران خارجی 6.2 میلیارد دلار در ایران طی سال 2022 هزینه کرده اند 
که این رقم نســبت به سال قبل از آن 73.5 درصد رشد داشته است. گردشگران داخلی ایران در سال 
2022 نیز بالغ بر 316 هزار میلیارد تومان هزینه کرده اند که این رقم نسبت به سال قبل از آن با رشد 

40.1 درصدی مواجه شده است.
نصف گردشگران خارجی ورودی به ایران عراقی هستند

بر اســاس این گزارش از کل سفرهای گردشگری در ایران طی سال میلادی گذشته 97.9 درصد با 
هدف تفریح انجام شده و 2.1 درصد سفرها نیز تجاری بوده است.

از کل گردشگران خارجی که طی سال 2022 وارد ایران شده اند 55 درصد عراقی بوده اند و گردشگران 
جمهوری آذربایجان و ترکیه هر کدام با 6 درصد، پاکستان با 5 درصد، و کویت با 2 درصد به ترتیب در 

رتبه های بعدی قرار داشته اند.

اختصاص 40 هزار میلیارد ریال 
برای تامین نهاده های کشاورزی

وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد؛

وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد: در 
راســتای حمایت از کالاهای اساسی، 
هیات وزیران 40 هــزار میلیارد ریال 
تســهیلات با هدف تهیــه و تامین 
نهاده های کشاورزی و تامین کودهای 

مورد نیاز کشاورزان اختصاص داد.
بــه گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، یکی 
از برنامه هــای دولت در برنامه هفتم توســعه، 
خودکفایی 90 درصــدی در تولید محصولات 

استراتژیک است که در این راستا برنامه هایی برای تحقق این امر تدوین شده است.
واقعیت آن است که تولید تصادفی و بی برنامه نمی تواند ضامن امنیت غذایی پایدار کشور باشد و این 

مساله از موضوعات مهمی است که دولت در برنامه های خود بر آن توجه دارد.
در این راســتا یکی از برنامه های دولت در سال جاری، ارائه تسهیلات به کشاورزان برای حمایت از 

کالاهای اساسی بوده است.
هیات وزیران در جلسه 7 تیرماه 1402 تصویب کرد که تسهیلات به کشاورزان ارائه کند. براساس این 
تصویبنامه بانک مرکزی موظف است مبلغ 40 هزار میلیارد ریال تسهیلات از طریق بانک های عامل 
به منظور تهیه و تدارک نهاده های کشاورزی و تامین کودهای مورد نیاز بخش کشاورزی با نرخ مصوب 

شورای پول و اعتبار در اختیار شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قرار دهد.
در این مصوبه آمده؛ سازمان برنامه و بودجه کشور بازپرداخت اصل و فرع تسهیلات اعطایی به شرکت 

خدمات حمایتی کشاورزی را از محل اعتبارات مصوب مربوط تضمین می کند.
همچنین طبق این مصوبه، وزارت جهاد کشاورزی موظف است با همکاری وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، برنامه توسعه تولید کودهای شیمیایی )فسفات، ازت و پتاس( را تا پایان سال 1402 به سازمان 

برنامه و بودجه کشور ارائه کند.
بنابر این گزارش، در حال حاضر قیمت کودهای شیمیایی یکی از مهمترین چالش های حوزه کشاورزی 
است و دولت با اصلاحاتی در این زمینه در بودجه 1402 تلاش کرد تا فساد و رانت ناشی از چندنرخی 
بودن کود را از بین ببرد. البته تا رسیدن به وضعیت مطلوب همچنان فاصله وجود دارد، اما در کل گزارش ها 
از روند حمایت دولت از کشاورزان نشان می دهد که شرایط با وجود محدودیت های دولت در تامین منابع 

روند صعودی دارد.
 پرداخت تسهیلات بانک کشاورزی به بخش کشاورزی افزایش 80 درصدی داشته است، میزان کل 
تسهیلات پرداختی به بخش کشاورزی در پایان آبان 1400 بالغ بر 87 هزار میلیارد تومان بوده که در پایان 
آبان 1401 به 157 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است.همچنین براساس گزارش ها در دولت سیزدهم، 
رشد 22 درصدی تولید غلات نسبت به سال 1400 محقق شد و میزان تولید غلات )گندم، جو، برنج 
سفید و ذرت دانه ای( در سال زراعی )1399-1400( پایان دولت دوازدهم، 15.7 میلیون تن بوده که در 

سال زراعی )1401-1402( به 21 میلیون تن افزایش یافته است.
 سال گذشته افزایش 60 درصدی خرید تضمینی گندم نسبت به سال 1400 را شاهد بودیم که میزان 
تولید و خرید تضمینی گندم در سال زراعی )1399-1400( پایان دولت دوازدهم به ترتیب بالغ بر 8 میلیون 
و 500 هزار تن و 4 میلیون 500 هزار تن بوده که در سال زراعی )1401-1402( به ترتیب به 11 میلیون 
و 500 هزار تن و 7 میلیون و 200 هزار تن افزایش یافته است و در سال جدید نیز براساس پیش بینی 

معاونت امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 8.5 میلیون تن خرید تضمینی گندم انجام خواهد شد.
آنچه دولت ســیزدهم در نظر دارد، پایداری تولید در محصولات استراتژیک است که البته اقداماتی 
همچون اصلاح تغذیه، افزایش تولید، مصرف بذر اصلاح شــده و مبارزه درســت و به موقع با عوامل 

زیان رسان از عوامل موفقیت پایداری تولید می تواند باشد.
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